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SundhedsFaglig Supervision (SFS) til Sygeplejerskestuderende. 

Jo mere man.

I starten havde jeg svært 
ved at se hvad supervision 
skulle til for, men jeg synes 

faktisk det er rigtig godt. 
Jeg havde måske lidt 

modstand til det.

Jeg har haft  rigtig stor 
glæde af SFS – både i 
forhold til mig selv, 

patienter, mine 
medstuderende og 

vejledere

Formålet med eksperimentet har været:
At undersøge om SFS kan medvirke til at udvikle de 
studerendes professionsidentitet og styrke de 
studerendes oplevelse af sammenhæng i 
uddannelsesforløbet samt at udvikle SFS tilpasset 
sygeplejerskestuderende.

Metode:
Gruppebaseret SFS gennem hele uddannelsen, 
gennemført af uddannede, erfarne 
supervisorer. Der er gennemført 21-23 
supervisioner af hver 2 timers varighed, 
afhængigt af om de studerende har modtaget 
supervision i 7. semester.
Indsatsen er løbende blevet evalueret med 
aktiv inddragelse af de studerendes perspektiv. 
Der er midtvejs i forløbet afholdt en workshop 
med deltagelse af alle studerende og 
supervisorer.

Projektledergruppe: Bolette Holck, Uddannelseskonsulent, Direktionen - Bettina Voergaard Poulsen, Klinisk underviser, HJE - Anne Frandsen, Klinisk underviser, HOC - Lis Suhr, Klinisk lektor, ABD - Betina 
Wilhjelm, Koordinerende klinisk uddannelsesansvarlig spl., Direktionen

Forskere:                     Mari Holen og Sine Lehn-Christiansen, Associerede Professorer, Institut for Mennesker og Teknologi, Roskilde Universitet  

Resultater/ fund:
Det er i supervision af studerende 
nødvendigt, at være særlig 
opmærksom, på behovet for 
alternative supervisionsformer og 
metoder end det er tilfældet for 
uddannet personale. Dette er 
begrundet i de studerendes parathed, 
sårbarhed, evne til refleksion og mulige 
udbytte.
Intensitet, kontinuitet og 
gruppesammensætning har stor 
betydning for de studerendes udbytte 
af SFS.

Konklusioner/ anbefalinger:
SFS er hovedsageligt relevant i de studerendes 
kliniske perioder.
SFS kan med fordel tilbydes studerende, men 
det kan ikke anbefales tilrettelagt som en 
obligatorisk aktivitet.
Forventningsafstemning indledningsvis og 
løbende er nødvendig.
Introduktion til SFS kan med fordel ske ved 
hjælp af forskellige refleksive øvelser og evt. 
med inddragelse af studerende der har erfaring 
med at deltage i SFS, så SFS kan illustreres med 
deltagere de studerende kan identificere sig 
med.
De studerendes erfaringsgrundlag fra kontakt 
med patienter og pårørende har betydning for 
deres mulighed for at indgå i SFS.
Klinisk erfaring og begyndende faglighed er 
betydningsfuld.

”Vores klasse taler anderledes 
om, hvilke typer sygeplejersker, vi 
ønsker at være, det er klart, når vi 

taler med studerende fra de 
andre klasser. Vi tænker mere på 
profession og identitet, det må 

være supervisionen”

”Personligt havde jeg en særlig supervision, hvor jeg fik bearbejdet en vanskelig oplevelse og den ene supervision er rigelig for at jeg føler, at jeg har fået noget vigtigt ud af 
supervisionerne. Det tager jeg med mig i mit videre virke og vil tænke tilbage på det, som en vigtig oplevelse i min uddannelse til sygeplejerske.”

Udtalelse fra studerende efter 6. semester

Det fungerer ikke i min 
gruppe, da størstedelen 

ikke ønsker at have 
supervision og  giver 

udtryk for det er spild af 
tid.

Jeg  får lige så 
meget ud af  

at snakke med 
mine 

bekendte

Udtalelser fra supervisorer:
Vi har jo oplevet at de har udviklet 
sig. I starten sagde de, at de ikke 
kunne bruge andres erfaringer, men 
nu efterspørger de det og 
erfaringsudveksler på den måde.

Det har været rigtig meget op og 
ned, og indimellem har det været 
meget slidsomt.

De studerende er vant til at snakke, 
men i SFS er der regler for hvem der 
må tale hvornår, man skal høre efter 
hvad der bliver sagt og det synes jeg 

har været en læreproces for dem.
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